
گروه اقتصادی - معاون جدید واگذاری ســهام و بنگاه های سازمان 
خصوصی ســازی آخرین وضعیت واگذاری سهام عدالت به جاماندگان 

را تشریح کرد.
محمود قامت درمورد تخصیص سهام عدالت به جاماندگان اظهار کرد: 
ترجیح سازمان خصوصی سازی و قانون گذار واگذاری سهام شرکت های 

بورسی به جاماندگان سهام عدالت است. 
ســازمان خصوصی سازی در پیشنهادی که سال گذشته به دولت ارائه 
کرد اعلام کرد که ســهام شــرکت های بورســی را مد نظر دارد، امسال نیز 

پیشنهاد مذکور دوباره مطرح شده است.
وی به این سوال که کدام شرکت های بورسی مد نظر قرار دارند، پاسخ 
داد: شرکت هایی از جمله هلدینگ خلیج فارس، فولاد مبارکه، شرکت ملی 

صنایع مس و... . 
به طور کلی همه شــرکت های بورســی که در گروه دو دولت قرار 
دارند پیشــنهاد نخست برای واگذاری سهام عدالت به جاماندگان هستند. 
معاون ســازمان خصوصی سازی همچنین در مورد مبلغی که قرار است به 
جاماندگان تخصیص یابد توضیح داد: رقم ســال گذشته ۱۰ میلیون تومان 

بوده است اما ممکن است امسال تغییر کند.
بر اســاس این گزارش، ســال قبل حدود ۳.۵ میلیــون نفر به عنوان 
جامانده ســهام عدالت شناسایی شــدند و قرار بود به هرکدام از این افراد 
۱۰ میلیون تومان سهام عدالت تخصیص یابد اما در نهایت رئیس سازمان 
خصوصی ســازی از درخواست لغو تصویب نامه تخصیص سهام عدالت 

به جاماندگان خبر داد.
قربان زاده درمورد دلیل این درخواست توضیح داد: حدود سه میلیون 
و ۵۰۰ هزار نفر به عنوان جامانده ســهام عدالت شناســایی شده اند که این 
موضوع به ۳۵ هزار میلیارد تومان منابع نیاز دارد، درحالی که طبق تصویب نامه 
هیات وزیران قرار اســت دو درصد ســهام بانک ملت، سه  درصد از سهام 
بانک تجارت و ۲.۷ درصد ســهام بانک صادرات مشــمول این واگذاری 
 شــوند و باید گفت منابع در نظر گرفته شــده، منابع مورد نیاز را پوشــش 

نمی دهد.

آخرین وضعیت واگذاری 
سهام عدالت به جاماندگان اعلام شد
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گروه اقتصــادی - وزیر نیرو 
گفــت: بــرای تبادل برق با روســیه 
دو مســیر جمهــوری آذربایجان و 
ارمنستان-گرجستان را دنبال کرده ایم 
و در حال مذاکره نهایی و اجرا هستیم، 
همچنین تبادل بــرق بدون پرداخت 
وجــه با برخی همســایگان را دنبال 

می کنیم.
علی اکبر محرابیان ، در خصوص 
جزئیات تبادل برق با روســیه، گفت: 
از مسیر آذربایجان خیلی کار ساده تر 
پیش بینی شده، یک مرحله شبکه های 
برق را سنکرون کردیم ولی نیاز است 
کــه رله های حفاظتــی را با یکدیگر 
تنظیم کنیــم و به زودی تبادلات برق 
خود را با روســیه از طریق آذربایجان 

شــروع خواهیم کرد. اتصال به شبکه 
برق روســیه از طریق ارمنســتان و 

گرجستان نیز در دستور کار است.
شــبکه برق کشــور را به 
تمام کشــورهای منطقه متصل 

می کنیم
وی با بیان اینکه سیاست ما تبادل 
حداکثری اســت، بدیــن معنا که در 
برخی از ایام واردات و در برخی ایام 
صادر می کنیم البته تراز صادرات بسیار 
بیشتر از واردات است، اظهار کرد: از 
طرف دیگر در تلاش هستیم که شبکه 
برق کشــور را به تمام کشــورهای 
منطقه متصل کنیم، این موضوع باعث 
می شــود که هم شبکه پایدارتر باشد 
و امکان تامین برق بیشــتری در ایام 

مختلف سال وجود داشته باشد و هم 
در زمان هایــی که نیاز به برق کمتری 
داریم بتوانیم نیروگاه ها را اقتصادی و 

از حداکثر ظرفیت آنها استفاده کنیم.
در زمستان نزدیک ۳۰ هزار 
مگاوات ظرفیت برق مازاد داریم
به گفتــه وزیر نیرو، امســال تا 
امروز پیک مصــرف برق ۷۲ هزار و 
۵۰۰ مــگاوات را ثبــت کردیم که از 
این میزان بیــش از ۳۰ هزار مگاوات 
تنها مربوط به دستگاه های سرمایشی 
بوده و این موضوع بدین معناست که 
فاصله مصرف در تابســتان و زمستان 

بیش از ۳۰ هزار مگاوات است.
محرابیان با بیان این که در زمستان 
می توانیم بخش قابل توجهی از برق را 

به راحتی به کشورهایی که در زمستان 
نیاز به بــرق دارند صادر کنیم، گفت: 
به طور مثال اگر شــبکه ما به شــبکه 
روســیه متصل شود با توجه به این که 
پیک مصرف روسیه در زمستان و پیک 
مصرف ما در تابستان است می توانیم 
در تابســتان برق را وارد و در زمستان 

برق را صادر کنیم.
وی با بیــان این که این موضوع 
به معنــای اقتصادی کــردن صنعت 
نیروگاهی اســت و موجب می شود 
که شــبکه برق پایداری داشته باشیم 
تصریــح کرد: زمانی که شــبکه برق 

پایدار اســت می توانیم تبادل انرژی 
داشته باشیم.

با برخی از کشورها تبادل 
برق با نرخ صفر داریم

به گفتــه وزیر نیــرو، با برخی 
از کشــورها تبادل بــرق با نرخ صفر 
داریم، عمده مصارف ما در پنج شنبه 
و جمعه در زمان های معمولی به غیر 
از تابســتان کاهش پیدا می کند و این 
در حالی است که کشورهای اطراف 
مانند ترکیه مصارف شان در شنبه ها و 
یکشنبه ها کاهش می یابد و این بدین 
معناســت که می توانیم در روزهای 

پنج شــنبه و جمعه برق مازاد را صادر 
و در روزهای شــنبه و یکشنبه و یا در 
طول هفته این برق را بدون مبادله وجه 

دریافت کنیم.
محرابیان با بیان این که برق را با 
قیمت صفر صادر و با قیمت صفر وارد 
می کنیم که معنای این مساله اقتصادی 
کردن تولید برق است، گفت: در حال 
حاضر بــا عراق، ترکیه، ارمنســتان، 
آذربایجان، ترکمنستان، افغانستان و 
پاکســتان تبادل برق داریم و توسعه 
این تبادلات نیز در دستور کار است، 
با پاکســتان یک خط داشتیم آن را به 

دو خط افزایش داده ایم و اکنون نیز به 
دنبال توسعه آن بیشتر هستیم.

وی با بیان این که با تمام کشورها 
بــه دنبال توســعه و افزایش خطوط 
انتقال هســتیم، تصریح کرد: خطوط 
موجــود بــه صورت محــدود برق 
را منتقــل می کند هرچــه تعداد این 
خطوط افزایش یابد و خطوط فشــار 
قوی باشد امکان تبادلات بیشتری را 

فراهم می کند.
وزیــر نیرو با بیان این که با ترکیه 
یــک اتصــال ضعیفــی را در منطقه 
محدودی از این کشور داشتیم، اظهار 

کــرد: خطی را به صورت بک تو بک 
اجرا کردیم که بتواند برق را به ترکیه 
بدهیم و از این کشور برق را دریافت 
کنیم. این سامانه حدود شش ماه است 
که به بهره برداری رسیده و تبادلاتمان 

را از این طریق انجام می دهیم.

وزیر نیرو خبر داد؛

مبادله برق با روسیه از مسیر آذربایجان

نصب و تعمیرات کولر گازى سرما آوران 

به مدیریت حامد فدایى 
جزیره کیش،گلدیس،غرفه28
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اقتصادی

گروه اقتصادی- ماجرای نهضت 
ملی مسکن و راه حل های دولت دقیقاً 
مصداق در جازدن در حل مساله است. 
وقتی تعریف و تصور از مسأله ای اشتباه 
باشد، هدف گذاری و روش حل آن و 
نهایتاً نتیجه آن هم اشــتباه خواهد بود. 
عملکرد ضعیف نهضت ملی مسکن 
بعد از دو ســال، واکنش های مختلف 

وشــتابزده ای را در میــان دولتمردان 
برانگیخت. از زیر میز زدن سخنگوی 
دولت که صحت هدف گذاری ساخت 
سالانه یک میلیون مسکن را زیر سوال 
برد، تا تغییر در مدل اجرایی سازی این 

طرح.
انبوه ســازان  مشــارکت 
و حمایــت مالی صنــدوق ملی 
مسکن، دو تغییر جدید در نهضت 

ملی

دولــت در آخرین تلاش هایش 
دستور العملی به عنوان »دستورالعمل 
ساخت واحدهای طرح نهضت ملی 
مسکن با روش تأمین منابع مالی نقدی 
و غیرنقدی« را ابلاغ کرده اســت. طبق 
این دســتورالعمل، در ســاختار کلی 
اجــرای این طرح عــلاوه بر دولت، 
شبکه بانکی، سازنده و مردم، دو بازیگر 
دیگر نیز معرفی شدند: انبوه سازان در 
قامت شرکا دولت نه صرفاً پیمانکار و 

صندوق ملی مسکن به عنوان نهاد مالی 
پشتیبانی طرح.

بــا توجه به ایــن ابلاغیه، به نظر 
می رسد تصور دولت از موانع اجرایی 
شدن نهضت ملی مسکن، عدم تناسب 
میان توان مالی دهک های پایین جامعه 
با شــرایط اقتصادی این طرح است. 
بر اســاس همین تصور و طبق ابلاغیه 
جدید دو تغییر مهم در فرآیند ساخت 
مســکن چهار میلیونی اتفاق می افتاد، 
اول آنکه صندوق ملی مسکن بر اساس 
این دستورالعمل، قرار است، به عنوان 
نهاد مالی پشتیبان، وارد عمل شده و هر 
جا متقاضیان از تأمین به موقع ســهم 
آورده ناتوان شوند، با تأمین مالی منابع 
موردنیاز، از تأخیر در تکمیل و تحویل 

واحدها جلوگیری کند.
تغییر بعدی مرتبط با انبوه سازان 
اســت که قرار است به عنوان شریک 
دولت در ساخت یک میلیون مسکن 
در سال نقش ایفا کرده و در قالب مدل 
مشــارکت ۷۰ به ۳۰ مسؤولیت تأمین 
هزینه ای معــادل ۳۰ درصد از ارزش 
کل پــروژه را بر عهده خواهند گرفت. 
در مقابــل ۳۰ درصــد از واحدهای 
احداث شده به عنوان سهم انبوه سازان 
از فرآیند مشارکت، تعیین شده است. 
۷۰ درصد واحدها نیز به عنوان ســهم 
دولت از این مشارکت به متقاضیان این 

واحدها تحویل داده می شود.
تکــرار نکردن اشــتباهات 

مسکن مهر
با لحاظ دو شــرطی کــه در این 
ابلاغیه آمده اســت، چالشــی که در 
مسکن مهر مطرح بوده از بین می رود. 
بر اساس این دستورالعمل، هزینه زمین 
با انبوه ســاز و در تعیین ســهم وی از 

پروسه مشارکت به قیمت روز محاسبه 
می شود. انبوه ساز همچنین این امکان 
را دارد کــه بعد از رســیدن واحدها به 
پیشرفت فیزیکی ۴۰ درصدی آنها را از 
طریق پیش فروش به بازار با قیمت روز 
عرضه کند یا در انتهای پروژه، واحدها 
را با قیمــت روز به بازار عرضه کند و 
به فروش برساند. سیاستگذار به دنبال 
آن است که پیشرفت پروژه را صرفاً به 
آورده متقاضیان گره نزند تا در صورت 
نیاوردن یکــی از متقاضیان کل پروژه 
متوقف نشود. از طرف دیگر مشروط 

کردن، مجــوز پیش فروش واحدها و 
قیمت محاســبه شده زمین برای انبوه 
سازان به بعد از پیشرفت ۴۰ درصدی 
پروژه و اتمام ســاخت، ضمانتی برای 
سرعت بخشــیدن به فرآیند ساخت 

است.
اقدام خوب اما ناکافی

این اقدام دولت گامی رو به جلو 
در ارتبــاط با نهضت ملی مســکن به 
حساب می آید، چرا که سعی دولت در 
شفاف شــدن و دقت بیشتر این طرح 
اســت. از یک ســو برای اولین بار در 
رابطــه با طرح ملی، هم قیمت تقریبی 
و نزدیک به واقعیت بازار واحدها و هم 
متراژ آن ها مشــخص شده و از سوی 
دیگر نقش انبوه سازان و صندوق ملی 
مسکن با جزئیات بیشتری ترسیم شده 

که این نشان دهنده دقت بیشتر طراحان 
در این مرحله از ساخت مسکن میلیونی 
است. مهمترین ایرادی که در اینجا قابل 
طرح بوده تقلیل متاقضیان به دهک های 
پایین جامعه اســت. در این خصوص 
سیاستگذار با مســائل مهمی مواجه 

است.
گســترش حریم شهری به 

جای راهکارهای موقت
۱- درصــورت موفقیت طرح 
نهضت در قالب خانه های انبوه، چند 
درصد از مشــکلات حوزه مســکن 

حل خواهد شــد؟ آن دسته از مسکن 
مهرهایی که ســاخته و به اتمام رسید 
چقدر توانست مشکلات حوزه مسکن 
را حل وفصل کند؟ واقع امر آن اســت 
که ساخت خانه های انبوه در این شیوه 
فعلــی، در موفق ترین حالت آن فقط 
می تواند به عنوان یک مســکن موقت 
عمل کند و بعد از مدتی خود تبدیل به 
یک معضل اجتماعی فرهنگی می شود. 
فرهاد بیضایی کارشناس حوزه مسکن 
با تاکید بر اشــتباه بودن این استراتژی 
دولت ها که مبتنی است بر اعطا زمین 
رایگان، درباره طرح های حمایتی حوزه 
مسکن گفت: »با توجه به سیاست های 
فعلی که به دنبال اعطا زمین های ارزان 
قیمــت به صورت ۹۹ ســاله به مردم 
اســت، طرح نهضت ملی مسکن نیز 

منجر به تأمین مســکن متناسب با نیاز 
نخواهد شد.

از آنجــا کــه همــه دولت ها، 
ابتدایی ترین استراتژی شــان در حوزه 
مسکن، ساخت مسکن در استطاعت 
است نه متناسب با نیاز، لذا این مشکل 
همچنان پایدار خواهد بود. این ایده که 
دولت به دنبال در اختیار قرار دادن زمین 
رایگان برای مردم باشد، باعث استفاده 
از زمین های نامرغوب است که منجر به 

سکونت پایدار نخواهد شد.
پافشاری اشتباه سیاستگذاران بر 

عرضه ۹۹ ســاله زمین باعث می شود 
منابع دولت و مردم هدر برود و ســود 
اصلــی را هــم دلالان خواهنــد برد، 
همانطور که الان مسکن مهر به دست 

دلالان است.
راه اصلی باز شدن حریم شهری 
اســت، افزایش حریم شهر و محدوده 
خدماتی شهر و فروختن زمین به مردم 
مبتنی بر ارزشی که دارد، باعث می شود 
هم زمین مرغوب به مردم داده شــود و 
هم ساخت و ساز به صورت باکیفیتی 
صورت گیرد که نتیجه آن تأمین مسکن 

دائمی مورد نیاز است.«
تراکم ســازی خــود عامل 

ایجاد بحران های فرهنگی
۲- اگــر از مســاله جانمایــی 
نامرغوب زمیــن که نتیجه ی محتمل 

سیاست اعطای زمین رایگان است، هم 
عبور کنیم، تراکم سازی خود بستری 
است برای ایجاد مشکلات و معضلات 

جدید.
دکتر عبــاس جهانبخش، عضو 
هیئت علمی دانشگاه هنر اصفهان در 
خصوص معضلات متراکم ســازی 
به ایــران گفت: »تجربــه ثابت کرده 
که زندگی در ســاختمان های متراکم 
و ســبک زندگی ای که ســکونت در 
ساختمان های بلندمرتبه به ساکنان خود 
تحمیل می کند، باعث بروز معضلات 
جمعی و فردی زیادی خواهد شــد. 
تحقیقاتی که در این حوزه انجام شده 
است نشان می دهد مسکن بلندمرتبه 
برای اقشار مختلف جامعه، بخصوص 
کم درآمدها که اتفاقاً در طرح های کلان 
مسکن ســازی عمده جامعه مخاطب 
طرح ها را تشکیل می دهند، سبب ساز 
مشــکلات عدیده ای برای خانواده ها 
و جامعه می شود. دربرخی موارد این 
مشــکلات اجتماعی به قدری شدید 
بودند که در پروژه پروئیت ایگو که نماد 
معماری Pruitt–Igoe مدرن آمریکا 
بــود، برای از بین بردن این معضلات، 
تصمیم به از بین بردن تمامی ساختمانها 
و انتقال ســاکنین به مناطق مسکونی 

دیگر گرفته شد.«
نهایتاً می توان گفت با این دست 
فرمــان دولــت برای تأمین مســکن 
۴میلیونی، در صورت اداوه روند فعلی 
بازهم مشکلات حوزه مسکن پابرجا 
خواهد ماند. آنچه از مســئولین انتظار 
می رود، تصمیم گیری همراه با ملاحظه 
تمامی جوانب است تا هم سرمایه های 
اجتماعی و هم اقتصادی کشور از بین 

نرود.

درک درستی از اهمیت زمین برای حل مسئله  مسکن وجود ندارد؛

گره کور وعده ۴ میلیونی ساخت 
مسکن کجاست؟

اقدامات و اظهارات مسئولین در خصوص موانع اجرای نهضت ملی و راه حل های موجود نشان می دهد 
درک درستی از اهمیت زمین برای حل مسئله  مسکن وجود ندارد.

گروه اقتصادی - بانک مرکزی 
اعلام کرد: در راســتای ســاماندهی 
قرض الحســنه،  صندوق هــای 
دستورالعمل اجرایی تأسیس، فعالیت، 
نظــارت و انحــلال صندوق هــای 
قرض الحســنه تک شعبه ای در جلسه 
مــورخ ۱۹ مهر ۱۴۰۱ شــورای پول و 
اعتبار به تصویب رســید و جایگزین 
دســتورالعمل اجرایــی ناظــر بــر 
صندوق های قرض الحســنه مصوب 
مــورخ ۲۰ مرداد ماه ســال ۱۳۸۸ آن 
شــورا شــد. متعاقب تصویب و ابلاغ 
دســتورالعمل جدید اجرایی ناظر بر 
صندوق های قرض الحسنه تک شعبه ای، 
اساسنامه نمونه اینگونه صندوق ها نیز 
توسط بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایــران تصویب و جهت اجــرا ابلاغ 
شد. شایان ذکر اســت؛ دستورالعمل 
اجرایــی ناظــر بــر صندوق هــای 
قرض الحسنه تک شعبه ای و اساسنامه 
نمونه صندوق های یادشــده در پایگاه 
 اطلاع رســانی بانک مرکزی به آدرس
 www.cbi.ir )زبانــه نظارت بانکی 
- قسمت مقررات ناظر بر تأسیس( در 

دسترس عموم قرار دارد.

۱- متقاضیــان اخــذ مجوز های 
تأســیس و فعالیــت صندوق هــای 
تک شــعبه ای  قرض الحســنه 
می بایســت بــا مراجعــه بــه درگاه 
 ملــی مجوز های کشــور بــه آدرس

نحــوه  از   www.Mojavez.ir  
فرآینــد صدور مجوز های تأســیس 
و فعالیــت صندوق قرض الحســنه 
تک شــعبه ای از جمله رعایت موارد 
مشــروح در ذیل آگاهی یافته و نسبت 
بــه ثبت تقاضــای الکترونیکی )درج 
اطلاعــات درخواســتی( و اخذ کد 
پیگیری از ســامانه مزبور و همچنین 
ارســال مدارک مورد نیاز به این بانک 
مطابق راهنمای ارائه شــده، اقدامات 
لازم را به عمل آورند. بدیهی است؛ در 
صورت طی شدن مراحل فرآیند صدور 
مجوز های تأسیس و فعالیت، از جمله: 
تأیید صلاحیت فردی، مالی و اعتباری 
موسسین، هیأت امناء، هیأت مدیره و 
مدیرعامل صندوق، تأیید مکانی، امنیتی 
و حفاظتی مکان فعالیت صندوق توسط 
پلیس پیشگیری فراجا، تأیید عملکرد 
صندوق از ســوی حوزه نظارتی بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران )صرفاً 

در خصــوص صندوق هــای موجود 
)تطبیقی((، تصویب اساســنامه نمونه 
ابلاغی  قرض الحســنه  صندوق های 
توسط بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران و تأمین سرمایه صندوق از محل 
آورده نقــدی مؤسســین/هیأت امناء 
صندوق به میزان اعلامی بانک مرکزی، 
مجوز های تأســیس و فعالیت صادر 

خواهد شد.
صندوق هــای  تأســیس   -۲
قرض الحســنه تک شــعبه ای صرفاً با 
اخذ اجازه نامه تأسیس از بانک مرکزی 
مجاز خواهد بــود و انتخاب اعضای 
هیأت مدیــره و مدیرعامل صندوق و 
تمدید دوره مسئولیت آن ها موکول به 

تایید بانک مرکزی می باشد.
۳- صندوق های قرض الحســنه 
تک شــعبه ای بر مبنای سرمایه نقدی 
مورد نیاز برای تأســیس و فعالیت به ۳ 
دسته شامل: صندوق کوچک با سرمایه 
نقدی ســه میلیــارد و پانصد میلیون 
)۳.۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریــال. صنــدوق 
متوســط با ســرمایه نقدی ده میلیارد 
)۱۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریــال. صندوق 
بزرگ با ســرمایه نقدی ســی میلیارد 

)۳۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریــال. تقســیم 
شده اند که سرمایه نقدی مورد نیاز باید 
تماماً قبل از صدور اجازه نامه تأسیس 
پرداخت شــده باشــد. صندوق های 
قرض الحسنه تک شــعبه ای کوچک، 
متوســط و بزرگ موجود )تطبیقی( که 
قبل از تصویب دســتورالعمل یادشده 
به فعالیت اشتغال داشته اند، برای اخذ 
مجوز فعالیت از بانــک مرکزی، باید 
نحوه فعالیت و سرمایه نقدی خود را با 
مفاد دستورالعمل موصوف تطبیق دهند 
و در گام اول بایســتی به ترتیب دارای 
حداقل سرمایه یک میلیارد ریال، چهار 
میلیارد ریال و ده میلیارد ریال باشــند و 
حداکثر ظرف مدت یک ســال پس از 
اخذ اجازه نامه فعالیت، ســرمایه خود 

را حداقل به مبالغ مقرر افزایش دهند.
۴- ســرمایه اولیــه و نیز افزایش 
سرمایه صندوق نباید به طور مستقیم و 
یا غیرمستقیم از محل سپرده های تودیع 
شده نزد صندوق یا تسهیلات دریافتی از 
بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی 
و سایر مؤسسات پولی غیربانکی تامین 
شــده باشــد و موکول به احراز منشاء 
تأمین آن توسط بانک مرکزی جمهوری 

اسلامی ایران می باشد.
اعضــای  تعــداد  ۵-حداقــل 
مؤسســین، هیأت امنأ و هیأت مدیره 
صندوق های قرض الحسنه تک شعبه ای 
و شرایط عضویت ایشان و نیز شرایط 
انتخــاب مدیرعامل صنــدوق وفق 
ضوابــط مندرج در مفاد مواد )۴(، )۵(، 
)۹(، )۱۰( و )۱۱( دستورالعمل اجرایی 
ناظر بر صندوق های قرض الحســنه 

تک شعبه ای می باشد.
۶- شــروع بــه فعالیت صندوق 
پیــش از دریافــت اجازه نامه فعالیت 
ممنوع است و صندوق پیش از دریافت 
اجازه نامه فعالیت، مجاز به استفاده از هر 
عبارت، عنــوان و یا اقدامی که تداعی 
کننــده برخــورداری از اجازه نامه و یا 

نظارت بانک مرکزی است، نیست
۷- اجازه نامه هــای تأســیس و 
فعالیــت صندوق، قابــل انتقال به غیر 
نیســت و ایجاد هرگونــه باجه، دفتر 
مستقل و موارد مشابه توسط صندوق 

ممنوع است.
۸-صندوق ها مکلف به استقرار 
ســامانه برخط و متمرکــز عملیاتی و 
نظارتی هســتند و باید تمامی عملیات 

صندوق را از طریق ســامانه مزبور به 
انجام رسانند.

۹- صندوق های قرض الحســنه 
تک شــعبه ای کــه قبــل از تصویب 
دســتورالعمل فوق الاشــاره تأسیس 
شــده و به فعالیت اشــتغال داشته اند، 
بایــد ظرف مدت یک ســال از تاریخ 
تصویب دســتورالعمل، شرایط خود 
را با مفاد دســتورالعمل یادشده تطبیق 
دهنــد. مگــر در مــواردی که مهلت 
دیگری بــرای آنها در دســتورالعمل 
قید شــده باشــد.   در پایان شایان ذکر 
می داند؛ صدور مجوزهای تأســیس و 
فعالیت صندوق های قرض الحســنه 
چندشــعبه ای و صندوق هــای دارای 
شــرایط خــاص )صندوق هایی که 
مانده مجموع سپرده و سایر منابع آنها 
از چهارهزار میلیارد ریال بیشتر باشد( 
منوط به تصویــب ضوابط خاص در 
خصوص اینگونه صندوق ها توســط 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
بوده که این مهم در دســت بررسی و 
اقدام این بانک می باشــد و متعاقباً پس 
از تصویب به نحــو مقتضی به اطلاع 

متقاضیان رسانیده خواهد شد.

گــروه اقتصــادی - معاون 
حمل ونقــل وزیر راه و شهرســازی 
گفــت: یکی از مزایــای ایجاد مراکز 
لجستیک، یکپارچه سازی فرآیندها، 
ســامانه های اطلاعاتی و اسناد حمل 

بار است.
شهریار افندی زاده معاون حمل و 
نقل وزیر راه و شهرسازی اظهار کرد: 
لجســتیک به واسطه تنوع بازیگران و 
ذینفعان، مجموعه ای بسیار پیچیده و 
در هــم تنیده از فرایندها، اطلاعات و 
اسناد اســت. از طرفی شناخت همه 
بازیگران، فرایند های موجود، اســناد 
مورد استفاده، اطلاعات مورد تبادل و 
پردازش هایی که روی هر یک صورت 
می گیرد نیازمنــد یک نگاه کلان نگر 

همراه با توجه کافی به جزئیات است.
وی توضیــح داد: ســامانه های 
اطلاعاتی یک علم کاربردی اســت 
کــه اطلاعات را مدیریــت می کنند. 
این ســامانه یک حوزه تخصصی در 
لجستیک است که می تواند به مدیریت 
کار و داده ها در سازمان ها کمک کند و 
عمدتا شامل هماهنگی تقاضا، عرضه، 
جابه جایی و کنتــرل مواد یا کالا های 
نهایی اســت. در این راستا استفاده از 
روش های تحلیل فرآیند کسب و کار 
برای مدل سازی فرآیند های لجستیک 

و جریان های اطلاعاتی، موجب درک 
روابط اطلاعاتی بین عوامل دخیل در 

لجستیک می شود.
معاون حمــل و نقل وزارت راه 
و شهرســازی بیان کرد: اســتفاده از 
سامانه های اطلاعاتی لجستیک منجر 
به شناسایی فعالیت های بدون ارزش 
و خروج آن ها از سیستم می شود، که 
کاهش هزینه سرمایه گذاری از جمله 

نتایج آن است.
افندی زاده همچنین مطرح کرد: 
به عنــوان نمونه یکی از مشــکلات 

حمل ونقــل ترکیبــی، عــدم تبادل 
اطلاعات بین دو شیوه ریلی و جاده ای 
اســت. در حال حاضر اسناد حمل و 
اطلاعات بارنامه حمل ریلی و جاده ای 
جداگانــه تهیه می شــود و در نتیجه 
حمل ونقل یکپارچه به شکل ترکیبی 
شکل نمی گیرد. در دنیا استاندارد هایی 
برای حمــل ترکیبی ماننــد بارنامه 
سراســری وجود دارد که مبدا اولیه و 
مقصد نهایی کالا را مشخص می کند و 
مهم نیست که از چند شیوه حمل ونقلی 
در رسیدن بار به مقصد نهایی استفاده 

شده اســت. در حال حاضر در ایران 
زیرساخت های اطلاعاتی و حقوقی 
مناسب برای بارنامه سراسری وجود 
ندارد و همین امر یکی از موانع اصلی 

شکل گیری حمل ترکیبی بوده است.
معاون حمل و نقــل وزیر راه و 
شهرسازی گفت: برای استفاده از مراکز 
لجستیک، یکی از پیش نیاز های اساسی 
وجود یک سامانه یکپارچه برای تبادل 
اطلاعات و مســئولیت های حقوقی 
حمل اســت که چارچــوب قوانین 
بین المللی و فیاتا روش عملیاتی کردن 

این گام ها را نشان داده است.
وی اظهار کرد: مراکز لجستیک 
بدون سامانه های اطلاعاتی و سیستم 
حمل کانتینری و تجهیزات هوشمند، 
یک زیرساخت بلااســتفاده خواهد 
بــود و برای کاهش ضایعات بار، نیاز 
به تجهیزات لازم برای حمل ترکیبی 
ماننــد ســامانه های اطلاعاتی برای 
کاهش زمان توقف کالا و شرکت های 
لجستیک برای بهینه سازی کل عملیات 

حمل کالا است.
معاون حمل و نقــل وزیر راه و 

شهرســازی بیان کرد: دبیرخانه ستاد 
مراکز لجستیک کشــور در نظر دارد 
با هــدف ایجاد هماهنگــی کافی و 
جلوگیــری از موازی کاری و افزایش 
کارایی و بهره وری، فضای کسب و کار 
حوزه لجستیک، فرایند های موجود، 
خلأ ها و نیازمندی ها را شناسایی کرده 
و با تعریف وضع مطلوب هر یک، با 
سیاست گذاری و برنامه ریزی فاصله 
میان وضع موجود و وضع مطلوب را 

کاهش دهد.
علاوه بــر این انتظــار می رود 

بــا شناســایی و تعییــن اطلاعات و 
موجودیت های آماری تولیدشــده و 
جذب شــده در هر یک از بخش های 
درگیر در حوزه لجســتیک در وضع 
موجود و وضع مطلوب، سامانه های 
یکپارچه اطلاعاتی قابل دســترس با 
هدف یکپارچگی و هماهنگی جریان 
اطلاعات در حوزه لجستیک از سوی 
همه بازیگران ایجاد شــود تا علاوه بر 
افزایش بهره وری و چابکی سیســتم، 
امــکان برنامه ریزی دقیق و مؤثر برای 
یک لجستیک منسجم فراهم شود. امید 
مــی رود با انجام گام های فوق الذکر و 
احداث مراکز لجســتیک در کشور، 
موضوع مهم یکپارچه سازی فرایند ها 

و سامانه های اطلاعاتی تحقق یابد.

نحوه صدور مجوزهای تأسیس و فعالیت صندوق های قرض الحسنه تک شعبه ای اعلام شد

معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی:

یکپارچه سازی اسناد حمل بار از مزایای ایجاد مراکز لجستیک است

راه اصلــی بــاز شــدن حریــم شــهری اســت، افزایش حریــم شــهر و محدوده 
خدماتــی شــهر و فروختــن زمین بــه مــردم مبتنی بر ارزشــی کــه دارد، باعث 
می شــود هم زمیــن مرغوب به مردم داده شــود و هم ســاخت و ســاز به صورت 
باکیفیتــی صــورت گیرد کــه نتیجــه آن تأمین مســکن دائمی مورد نیاز اســت.

اسحـق ارزانـی

دوشنبه 26 تیر 1402، 28 ذی الحجه1444 ،17 جولای2023، شماره 4256

گروه اقتصادی - ســفیر ایران در روسیه طی مصاحبه ای با شبکه روسیه ۲۴ 
گفت که دو کشــور در حال مذاکره برای تأســیس یک شرکت کشتیرانی مشترک 
هســتند. کاظم جلالی، سفیر کشورمان در روسیه، اعلام کرد که دو کشور در حال 

گفتگو درباره امکان تأسیس یک شرکت مشترک کشتیرانی هستند.

وی گفت: باید بنادر دو کشور تقویت شود و به توسعه ناوگان کشتیرانی بین دو 
کشور نیز نیاز است و حتی لازم است که یک شرکت کشتیرانی مشترک بین دو طرف 
تأسیس شود. این دیپلمات ایرانی ادامه داد: من به تازگی با آندری بلوسوف، معاون اول 
نخست وزیر روسیه، دیدار کرده ام. وزارت راه ایران هم در این باره با وی گفتگو کرده 

 است.جلالی تأکید کرد: مقامات روس هم از ایجاد یک شرکت کشتیرانی مشترک استقبال 
کرده اند. ســفیر تهران در مسکو افزود: دو کشــور باید بنادر خود را توسعه داده و 
شبیه راه آهن به یکدیگر متصل کنند. پتانسیل حمل بار از طریق دریا بین دو طرف 

بسیاری بالا است.

مذاکره ایران و روسیه برای تأسیس شرکت کشتیرانی مشترک


